

PRESSEMEDLUNG

19. September, 2025

Von der Vereinspresse



Ausschnitt aus dem Gruppenfoto vom Event "African Ambassador Labor Mobility Summit 3.0" @gaanf

TRANSPARENZ UND VERTRAUEN IN MIGRATIONSABKOMMEN ZWISCHEN DEUTSCHLAND UND AFRIKANISCHEN STAATEN STÄRKEN

Am 19. September 2025 fand in Berlin die dritte Ausgabe des African Ambassadors Labour Mobility Summit statt. Das jährliche Format bringt zentrale Akteur*innen aus Deutschland und afrikanischen Staaten zusammen, um die Zusammenarbeit im Bereich der Fachkräftemigration zu vertiefen. In diesem Jahr stand der Gipfel unter dem Motto „Transparenz und Vertrauen in Migrationsabkommen zwischen Deutschland und Afrikanischen Staaten stärken“ und rückte die Notwendigkeit fairer, vorhersehbarer und nachhaltiger Rahmenbedingungen für Arbeitsmigration in den Mittelpunkt.

Ausgerichtet wurde der Gipfel von Giving Africa a New Face e.V. (GAaNF) & 360° Alliance, der Deutschen Afrika Stiftung (DAS) und der Friedrich-Ebert-Stiftung (FES). Der Summit bot eine Dialogplattform für Vertreter*innen aus Politik und Verwaltung, Zivilgesellschaft, Gewerkschaften, Privatwirtschaft, afrikanischer Diaspora und diplomatischen Vertretungen.



Das AiDiA Team als teil von 360° Alliance

Im Fokus stand die Frage, wie transparente und vertrauenswürdige bilaterale Abkommen sowohl dem wachsenden Bedarf Deutschlands an Fachkräften als auch dem Potenzial qualifizierter afrikanischer Arbeitskräfte gerecht werden können.



Panel Discussion

Die Eröffnung wurde eingeleitet durch Beiträge von Sabine Odhiambo, Generalsekretärin der DAS, Dr. Henrik Maihack, Leiter der Afrikabteilung der FES, sowie Akinola Famson, Sprecher von GAaNF & 360° Alliance. S.E. Stella Mokaya Orina, Botschafterin von Kenia, hielt das Grußwort und betonte die Bedeutung von Partnerschaft auf Augenhöhe. Anschließend folgten zwei Keynotes: Dr. Bärbel Kofler, Parlamentarische Staatssekretärin im Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung, sprach zu den Zukunftsperspektiven der Arbeitsmigration zwischen Afrika und Deutschland, während S.E. Dr. Mohamed Abd El-Sattar Elbadri, Botschafter Ägyptens, zu Migrationsabkommen zwischen afrikanischen Staaten und einzelnen Bundesländern in Deutschland referierte.

In Panel 1–„Transparenz und Vertrauen in Migrationsabkommen – Herausforderungen und Lösungen“ diskutierten Vertreter*innen aus Regierung, Wirtschaft und Stiftungen, wie faire, verständliche und rechtsbasierte Vereinbarungen gestaltet werden können. Impulse kamen von Sarah Bernardy (Auswärtiges Amt), Rosine-Annick Michaelis (BVMW), Dr. Susanne U. Schultz (Bertelsmann Stiftung) und Teresa Kweyu Wabuko (East African Trade Union Federation). Die Moderation übernahm Sabine Odhiambo (DAS). Deutlich wurde sowohl der strukturelle Reformbedarf als auch der Bedarf an besserer Kommunikation, Rechenschaftspflicht und Kohärenz in der Migrationspolitik.

Panel 2 – „Die Rolle von Zivilgesellschaft, Gewerkschaften, der Diaspora und Botschaften bei Migrationsabkommen“ richtete den Blick auf nichtstaatliche Akteur*innen und ihre Schlüsselrolle bei der Ausgestaltung und Begleitung von Abkommen. Dr. Kennedy Atong Achakoma (TUC Ghana), Khadi Camara (German-African Business Association), Leonard Konrad-Adomako (AiDiA) und Caroline Matebo (Labour Attaché, Botschaft von Kenia), moderiert von Akinola Famson (GAaNF & 360° Alliance), diskutierten, wie Arbeitnehmerorganisationen, Diaspora-Initiativen, Unternehmensnetzwerke und Botschaften faire Anwerbung, menschenwürdige Arbeitsbedingungen und gegenseitige Vorteile für Herkunfts- und Aufnahmeländer fördern können.

Am Nachmittag boten drei parallele Workshops Raum für vertiefende, praxisorientierte Diskussionen, unter anderem zu folgenden Themen:

- günstige politische Rahmenbedingungen und klare Leitlinien für legale Migrationswege,
- faire Berücksichtigung der Interessen aller beteiligten Parteien in Migrationsabkommen,
- ethische Arbeitsmigration als Voraussetzung für den Schutz der Menschen- und Arbeitsrechte qualifizierter Einwander*innen,
- die Notwendigkeit eines ganzheitlichen Ansatzes von der Ausreise bis zur langfristigen Integration in Deutschland,
- unverzichtbare Einbindung der Diaspora, um praxisnahe Regelungen zu entwickeln, die sich an den tatsächlichen Bedürfnissen junger Fachkräfte orientieren.



Ambassador's Address

Der Summit endete mit der Vorstellung der Workshop-Ergebnisse und gemeinsamen Handlungsempfehlungen der Kooperationspartner, gefolgt von Schlussworten, Informationsständen und Networking. Die African Ambassadors Labour Mobility Summit 3.0 hat erneut gezeigt, wie wichtig inklusiver Dialog und partnerschaftliche Zusammenarbeit für eine faire und transparente Gestaltung der Arbeitsmigration zwischen Deutschland und afrikanischen Staaten sind.

PRESS REPORT

9 September, 2025

From the Press Association



Group photo from the "African Ambassador Labor Mobility Summit 3.0" event @gaanf

BUILDING TRANSPARENCY AND TRUST IN MIGRATION AGREEMENTS BETWEEN GERMANY AND AFRICAN STATES

On 19 September 2025, the third edition of the African Ambassadors Labour Mobility Summit took place in Berlin. The annual programme brings together key actors from Germany and African countries to strengthen cooperation in the field of skilled labour migration. This year's summit centred on the theme "Building Transparency and Trust in Migration Agreements between Germany and African States", highlighting the need for fair, predictable and sustainable frameworks for labour mobility.

Hosted by Giving Africa a New Face e.V. (GAaNF) & 360° Alliance, the German Africa Foundation (DAS) and the Friedrich Ebert Foundation (FES), the summit served as a platform for dialogue between policymakers, civil society, trade unions, the private sector, the African diaspora and diplomatic missions. The discussions focused on how transparent and trustworthy bilateral agreements can both respond to Germany's growing demand for skilled workers and unlock the potential of qualified African workers.



Summit Participants

The opening ceremony featured remarks by Sabine Odhiambo, General Secretary of DAS, Dr. Henrik Maihack, Head of the Africa Division at FES, and Akinola Famson, Spokesperson for GAaNF & 360° Alliance.



Panel discussion

H.E. Stella Mokaya Orina, Ambassador of Kenya, delivered the welcoming address, underlining the importance of partnership on equal footing. Two keynotes followed: Dr. Bärbel Kofler, Parliamentary State Secretary at the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development, spoke on the future prospects for labour migration between Africa and Germany, while H.E. Dr. Mohamed Abd El-Sattar Elbadri, Ambassador of Egypt, addressed migration agreements between African countries and individual federal states in Germany.

In Panel 1 – “Transparency and Trust in Migration Agreements – Challenges and Solutions”, speakers from government, business and foundations explored how to design agreements that are fair, understandable and rights-based. Contributions came from Sarah Bernardy (Federal Foreign Office), Rosine-Annick Michaelis (BVMW), Dr. Susanne U. Schultz (Bertelsmann Stiftung) and Teresa Kweyu Wabuko (East African Trade Union Federation), moderated by Sabine Odhiambo (DAS). The exchanges highlighted both structural challenges and concrete approaches to improving communication, accountability and coherence in labour migration policies.

Panel 2 – “The role of civil society, trade unions, the diaspora and embassies in migration agreements” shifted the focus to non-state actors and their critical role in shaping and monitoring agreements. Dr. Kennedy Atong Achakoma (TUC Ghana), Khadi Camara (German-African Business Association), Leonard Konrad-Adomako (AiDiA) and Caroline Matebo (Labour Attaché, Kenyan Embassy), moderated by Akinola Famson (GAaNF & 360° Alliance), discussed how workers’ organisations, diaspora initiatives, business networks and embassies can help safeguard fair recruitment, decent working conditions and mutual benefits for countries of origin and destination.

In the afternoon, three parallel workshops provided space for more in-depth, practical discussions:

- Favourable policies and frameworks guiding legal migration pathways
- Migration Agreements should have fair inclusion of the interests of all involved parties



Ambassador's Address

- Ethical labor migration ensures the protection of the human and labor rights of the immigrant skilled workers
- Labor Migration is quite multi faceted. This calls for a quite holistic approach, considering the various needs and challenges right from the countries of origin to the long-term settlement and integration in Germany. Hence solutions should never be established in silos, but instead holistically.
- In order to facilitate practicable policies that respond to the actual needs of the young talents as skilled workers, the inclusion of the Diaspora in the discussion tables is inevitable

The summit concluded with a presentation of workshop results and recommendations for action by the cooperation partners, followed by closing remarks, information stands and networking. The African Ambassadors Labour Mobility Summit 3.0 once again demonstrated the importance of inclusive dialogue and partnership in shaping fair and transparent labour migration between Germany and African states. GAaNF and its partners will continue to build on these discussions in future editions of the summit.